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După încheierea războiului mondial, primul dintre cele două devas
tatoare din istoria atât de zbuciumată a acestui secol, problema Banatu
lui a revenit în atenţia diplomaţiei, înainte, după şi mai ales în timpul 
Conferinţei de pace soldată cu instituirea sistemului Versailles. 

Această provincie istorică, cu specificul ei aparte, va deveni su
biectul unor dispute purtate pe tărâmul deja pomenit al diplomaţiei dar 
şi pe meandrele vieţii politice propriu-zise. 

In cele ce urmează, vom încerca să ne oprim asupra câtorva aspecte 
rezultate din studierea unor surse documentare provenite din Arhivele 
Naţionale ale SUA, surse mai puţin cunoscute şi cercetate până în 
prezent, ce ar putea să ofere o imagine mai amplă a atmosferei din 
prima jumătate a anului 1919 în Banat, a problematicii istorice a mo
mentului. Credem că nu este lipsit de interes să aflăm de la sursă felul 
în care SUA, prin reprezentanţii săi, a recepţionat şi judecat complicata 
problemă bănăţeană. 

Din documentele consultate, însumând circa 1 600 cadre de micro
:i:ilm, rezulta câteva direcţii de interes care au stat şi în atenţia ameri
canilor şi care prezintă importanţă deosebită pentru cercetătorul con
temporan: structura etnică a populaţiei Banatului, relaţiile între armata, 
autorităţile sârbe de ocupaţie şi locuitorii provinciei, problemele strict 
teritoriale, situaţia din Timişoara, instaurarea „republicii bănăţene" şi 
încercările de stopare ale curentului bolşevic, evacuarea teritoriului de 
armatele sârbe şi pătrunderea trupelor româneşti. 

In ceea ce priveşte compoziţia etnică a populaţiei, documentele 
americane relevă indubitabil faptul că Banatul este o provincie bine 
individualizată, asemenea Basarabiei, Bucovinei şi Dobrogei, în care 
populaţia românească reprezintă mai mult de 1/3 iar cea sârbă mai puţin 
de 1/5.1 In acelaşi timp, în economia subiectului, trebuie relevat faptul 
că statisticile citate de americani subliniază preponderenţa elementului 
românesc ,,pur", în cazul Caraşului şi majoritar în celelalte cazuri.2 

Mult mai spinoasă şi mai pe larg tratată în documentele cercetate, 
este problema relaţiilor româno-sârbe la nivelul societăţii bănăţene din 
punctul de vedere al raporturilor dintre armata de ocupaţie, reprezen
tanţii administrativi şi populaţia băştinaşă fie ea românească sau de altă 
naţionali ta te. 

Trupele sârbeşti trecuseră Dunărea la 9 noiembrie 1918, ocupând 
Biserica Albă şi apoi oraşele Lugoj şi Timişoara (14-15 noiembrie), ast
fel încât la 20 noiembrie 1918 armatele sârbeşti ajunseseră deja la 
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Mureş, controlând spaţiul dintre localităţile Szeghedin şi Lipova.3 Ocu
parea Banatului de est (Caraş-Severinul) de către trupele sârbeşti a du
rat până la sfârşitul lui ianuarie 1919 când aceste trupe au fost înlo
cuite cu cele franceze comandate de generalul Leon Ferret, în timp ce 
centrul şi vestul acestei provincii rămânând sub ocupaţie sârbească:' 
Lucrurile merg chiar mai departe şi la 20 februarie 1919 armata sărbă 
preia şi administraţia civilă a Banatului alături de cea militară.5 Această 
armată se va retrage definitiv din Timişoara şi zona Banatului, atribuită 
României de Conferinţa păcii, în ultima decadă a lunii iulie 1919.6 

In vâltoarea acestor evenimente reprezentanţii diplomaţiei americane 
în zonă au făcut de multe ori observaţii pertinente, adeseori identice 
cu cele ulterioare ale istoriografiei româneşti. 

Intr-o telegramă trimisă din Bucureşti încă la sfârşitul anului 1918, 
tnai precis la 31 decembrie, se relata faptul că trupele sârbeşti din Banat 
internaseră deja la Belgrad sute de români dizolvând în acelaşi timp 
Consiliul Naţional Român din judeţul Timiş şi gărzile naţionale româ
neşti. Aceste măsuri şi multe altele nu au făcut altceva decât, aşa cum· 
se recunoaşte în documentele vremii, să irite populaţia românească;1 

mai cu seamă că tratamentul aplicat Banatului era acela de teritoriu 
ocupat.8 Iată, deci, că oficialii americani recunoşteau în mod explicit 
Banatului statutul de teritoriu ocupat, ocupaţie care desigur urmărea 
permanentizarea în timp, chiar şi după Conferinţa de Pace, a aparte
nenţei provinciei la ceea ce era la un moment dat Regatul Sârbo-Croat
Sloven. 

Şi în aşezările rurale observatorii americani remarcau nemulţumi
rea populaţiei faţă de administraţia sârbă, ceea ce în opinia „yankeilor" . 
reprezenta un pericol pentru viitor.9 In acelaşi timp este subliniată 
starea de spirit precară în rândul ţărănimii amplificată de lipsa provi
ziilor, mare parte din acestea fiind luate de trupele de ocupaţie. 10 

Incordarea relaţiilor dintre români şi sârbi, mai precis dintre repre
zentanţii acestora, este demonstrată şi de incidentul de pe canalul Bega 
relatat şi într-un document american. La nodul hidrografic. de la Coştei 
(în apropierea Lugojului), nod ce face legătura între Timiş şi Bega, 
românii ajunşi în zonă au diminuat cehitului râului Bega pentru a face 
imposibil transportul cu şlepuri plănuit de sârbi, transport care avea 
în vedere evacuarea din zona Timişoarei a unor produse cu destinaţia 
Serbia. Astfel, reducându-se debitul, aprovizionarea cu apă a fost blo
cată, fiind reluată doar la intervenţia francezilor.11 

înfiinţarea la Novi Sad a Consiliului Naţional Sârb, cu o influenţă 
mai mare decât acela existent deja la Timişoara, a condus, după opinia 
americanilor, la o anumită schimbare de atitudine în sânul populaţiei 
autohtone în sensul în care acest nou consiliu, va fi mereu confundat, 
ca autoritate, cu guvernul de la Belgrad12 şi va revendica, în tot acest 
timp, controlul asupra întregului Banat.13 Acest consiliu va interzice 
traficul de mărfuri în anumite zone ale Banatului, fapt ce a determinat 
o nouă intervenţie de mediere a trupelor franceze. 14 

Din documentele cercetate rezultă fără putinţă de tăgadă că emi
sarii americani aflaţi în zonă recunoşteau abuzurile săvârşite de trupele 
şi administraţia sârbească precum şi faptul că în permanenţă au existat 
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disensiuni între autorităţi şi populaţie, indiferent de naţionalitate. Pe 
de altă parte aceleaşi medii lăsau să se înţeleaglă că în ciuda acestor 
disensiuni orice atac îndreptat în Banat împotriva sârbilor va fi privit 
ca un atac direct împotriva aliaţilor.15 

Problemele teritoriale vor reprezenta în mod clar preocuparea nu
mărul unu, nu numai a celor interesaţi direct, dar şi a celor care se 
considerau arbitrii în această dispută care, din păcate, nu s-a stiins 
odată cu adoptarea tratatelor de pace. Discuţiile s-au purtat, în mod 
normal în jurul situaţiei Transilvaniei şi Banatului. în ceea ce ne pri
veşte de foarte mare interes este documentul emanat la 27 ianuarie 1919 
de guvernul federal american şi adresat reprezentantului său la Bucureşti, 
document care explică în modul cel mai direct poziţia SUA faţă de 
problemele teritoriale româneşti. Astfel se cerea ca în cooperare cu cei
lalţi reprezentanţi, ai Franţei, Angliei şi Italiei, în capitala României, 
„să se atragă atenţia guvernului român că statutul viitor al Transilva
niei şi Banatului va putea fi decis doar de Conferinţa de Pace." 16 Deşi 
Marile Puteri recunoşteau României calitatea de aliat, situând-o pe 
acelaşi palier cu Serbia, Belgia şi Grecia, totuşi tratamentul aplicat 
României, a fost de cele mai multe ori discriminatoriu în ciuda intran
sigenţei manifestate de delegaţia română, în general, şi în special de 
I. I. C. Brătianu, care se arăta nemulţumit de faptul că \,România este 
tratată ca un sărman care merită milă şi nu ca un aliat care are dreptul 
la echitate."11 La 28 ianuarie 1919, într-o telegramă expediată din Paris 
către Washington, se specifica clar că problema teritorială nu se va re
zolva „pe baza tratatului din 1916", aceiaşi sursă recunoscând faptul că 
opinia publică românească este foarte agitată în legătură cu recunoaş
terea validităţii acestui tratat, pe baza căruia România a intrat în război 
şi care reprezintă pentru Brătianu punctul de pornire în negocierea 
tuturor aspectelor legate de problemele teritoriale. 19 

Nerecunoaşterea validităţii tratatului semnat de România în 1916, 
prin care Puterile Antantei îşi asumau anumite obligaţii, nu putea fi 
făcută însă publică datorită repercusiunilor ce ar fi decurs din media
tizarea ei. In consecinţă, se opina că rezolvarea problemei să se facă 
în cel mai strict secret, prin intermediul unor canale diplomatice care 
să determine guvernul român să îmbrăţişeze punctul de vedere al 
Marilor Puteri,20 mai cu seamă că România era „acuzată" de semnarea 
păcii de la Bucureşti cu Puterile Centrale21 pace care, în viziunea „celor 
mari", anula în mod automat toate obligaţiile asumate prin tratatul din 
1916. Doar reprezentantul Italiei, Orlando, recunoştea faptul că România 
fusese forţată să semneze pacea separată.22 

O altă problemă abordată în documentele americane este aceea 
a apartenenţei insulei Ada Kaleh, insulă revendicată atât de români, 
cât şi de Regatul sârbo-croat-sloven şi aflată în posesia Turciei după 
tratatul de la Berlin din 1878, ocupată de Austro-Ungaria cu câţiva ani 
înainte de izbucnirea războiului. Atribuirea acestui teritoriu, aflat pe 
Dunăre în faţa Orşovei, s-a făcut în favoarea României, pe consideren
tul că aceasta din urmă era, aşa cum subliniază şi rapoartele america
nilor, moştenitoarea Austro-Ungariei pentru Transilvania~3 . Se punea 
o singură condiţie, aceea prevăwtă de altfel şi în Tratatul de la Berlin 
din Hl78, privitoare la demilitarizarea insulei. 24 
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Conferinţa Păcii a fost nevoită să deschidă şi uneori să redeschidă 
câteva din dificilele dosare ale istoriei. Unul dintre acestea a fost şi cel 
al românilor din Valea Timocului, regiune mai întâi în componenţa 
Regatului sârbo-croat-sloven şi mai apoi în ceea ce se va numi Yugo
slavia. Arhivele americane au păstrat documente referitoare la discu
ţiile purtate în legătură cu soarta românilor din Timoc. Este vorba în 
fapt despre un extras din minuta întâlnirii Comisiei pentru „proble
mele româno-yugoslave" întâlnire care a avut loc la 11 martie 1919 şi 
care a avut ca subiect „protecţia minorităţii româneşti."25 Se ştie că 
după retragerea lui I. I. C. Brătianu de la Conferinţa Păcii, la sugestia 
lui Lloyd George, s-a înfiinţat o comisie teritorială, aceeaşi comisie care 
la data amintită mai sus, va analiza şi problemele românilor timoceni. 
Comisia era compusă din: Day, Seymour (SUA), E. Crowe, A W. A Lee-
per (Anglia}, Tardieu, Laroche (Franţa}, de Martino şi Vannutelli 
(Italia).26 

Delegaţia României a atras atenţia, încă de la începutul convorbi
rilor asupra situaţiei populaţiei româneşti ce trăieşte în număr mare 
partea de NE a Serbiei şi care, după estimările românlor, pare să se si
tueze în jurul cifrei de 300 OOO, în timp ce după cele ale sârbilor între 
120 OOO şi 180 000.27 In ceea ce priveşte apartenenţa teritoriului locuit de 
timoceni, membrii comisiei au fost unanimi în a aprecia că drepturile 
sârbilor asupra acestuia sunt în afara oricărei discuţii, dar că, se spera 
ca guvernul sârb va acorda populaţiei româneşti din Timoc aceleaşi 
drepturi de care s-au bucurat sârbii sub administraţia românească.28 

Laroche remarca, vis-a-vis de acest subiect, că nici un moment românii 
nu au revendicat teritoriul ci (atenţie - n.n.) au ridicat această pro
blemă ca o contrapondere faţă de cererile sârbilor în Banat.29 Intervenţia 
lui Leeper, consemnată de documentul american, aduce cu sine infor
maţia potrivit căreia românii timoceni nu se bucurau de un tratament 
adecvat din partea autorităţilor sârbe în ciuda faptului că aceştia nu 
au avut în trecut tendinţe iredentiste.30 

Aşadar discuţiile purtate de reprezentanţii Marilor Puteri în dimi
neaţa zilei de 11 martie 1919, consemnate cu scrupulozitate de ameri
cani, au statuat situaţia românilor timoceni în raport cu Conferinţa 
Păcii, recunoscându-li-se drepturile ca minoritate, dar neîmplinind nici 
o acţiune concretă în favoarea acestora. In orice caz problema popu
laţiei româneşti din Timoc a fost, iată discutată în strânsă legătură cu 
problema sârbilor din Banat propunându-se, la un moment dat, un aran
jament în trei conform căruia România primea Torontalul în schimbul 
cedării către Bulgaria a Cadrilaterului, ce cuprindea Bazargicul şi Bal
cicul, Bulgarie care la rândul ei ar fi trebuit să cedeze Serbiei ţinutul 
Vidinului şi o fâşie de teren pe stânga Timocului, populată cu români, 
în vederea acoperirii liniei ferate de pe această vale.31 După cum se 
cunoaşte această soluţie nu a fost luată în considerare. 

1n toată perioada desfăşurării Conferinţei de pace, Banatul a fost 
„iscodit" de diverşi reprezentanţi ai diplomaţiei americane care s-au 
informat direct sau prin intermediari (în multe cazuri prin surse fran
ceze) asupra situaţiei acestei provincii, asupra stării de spirit a popu
laţiei precum şi a diverselor curente politice sau mişcări sociale. Iată 
cum este descrisă situaţia din Timişoara şi împrejurimi într-o tele-
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gramă transmisă autorităţlor americane la 26 februarie 1919, telegramă 
ce menţionează atmosfera de insecuritate ce domneşte în oraş, insecu
ritate datorată jafurilor şi hoţiilor ce se petrec frecvent şi la care par
ticipă alături de civili şi soldaţii sârbi care nu suportă nici un fel die 
pedepse din partea propriilor autorităţi, ba mai mult patrulele militare 
însărcinate cu menţinerea ordinei se regăsesc de cele mai multe ori 
printre infractori.32 Aşa se face că foarte puţini dintre cetăţenii oraşu
lui îndrăznesc să se aventureze în plimbări pe străzile oraşului după 
ora 20 sau 21. De aceea nu este de mirare că generalul Ferret a insistat 
pe lângă Belgrad ca administraţia să fie preluată de trupele franceze33, 

mai cu seamă că în aceeaşi perioadă era semnalată asasinarea unui 
militar aparţinând trupelor lui Ferret de către sârbi. 

Aceeaşi situaţie precară este semnalată şi în sectorul aprovizio
nării, datorită faptului că sârbii după, cum am mai menţionat anterior, 
au interzis traficul de mărfuri în nordul Banatului, la est de Lugoj şi 
sud de Vârseţ ceea ce adăugat la măsurile luate de Narodna Uprava, 
a făcut ca Timişoara să fie izolată din acest punct de vedere. La toate 
acestea se adaugă, conform aceleiaşi surse, faptul că o serie de depozite 
timişorene conţinând provizii au fost golite de către sârbi.34 Acelaşi 
document afirma: „principalele provizii, carne, ulei, zahăr, sare, vege
tale (în special cartofi), piele sunt luate din Torontal în timp ce lemnul 
vine din Caraş. Făina va ajunge până la 1 martie, dar exista o lipsă 
generală de petrol şi pânzeturi şi de asemenea de lemne. Sârbii au luat 
tot lemnul existent în Timişoara şi 600 de muncitori tâmplari sunt acum 
fără lucru. Stocurile de cărbune de la Anina care au fost luate de sârbi 
sunt singurele surse de supravieţuire pentru Timişoara."35 

Având în vedere condiţiile existente, recesiunea economică pro
nunţată, este de la sine înţeles creşterea numărului şomerilor, 1 OOO la 
Anina, 600 la Reşiţa şi 4 OOO la Timişoara din cei circa 14 sau 18 OOO 
de salariaţi câţi erau estimaţi de americani.36 Situaţia acestora era cu 
atât mai grea cu cât la lipsa de alimente se adăugau preţurile foarte 
mari, ajutorul zilnic acordat de autorităţi fiind de doar 10 dinari pentru 
un om.37 ~ 

In ceea ce priveşte situaţia în localităţile rurale se menţionează 
faptul că jandarmi au fugit spre Szeged în momentul armistiţiului, 
reîntoarcerea lor fiind împiedicată de către sârbi care până la momen
tul întocmirii raportului nu au reuşit să formeze o poliţie rurală.38 

Starea de spirit în acest mediu este catalogată ca fiind „tulbure", 
ţăranii fiind demoralizaţi de război ,,şi gata să profite de condiţiile insta
bile. "39 Nemulţumirea acestora este amplificată şi de refuzul autorită
ţilor sârbe de a permite guvernului ungar să plătească „demobilizarea" 
şi alte facilităţi pe care le-au promis şi care se plătesc în alte părţi ale 
Ungariei. 40 

Deosebit de interesante sunt informaţiile cuprinse în telegrama 
nr. 184 din 10.03.1919 transmisă de căpitanul Paul Malone din Serviciul 
aerian al SUA, locotenent-colonelului William B. Ryan aflat la Belgrad. 
Expeditorul misivei a parcurs o serie de localităţi bănăţene în perioada 
februarie-martie notând cu scrupulozitate, tipică pentru un militar, 
toate aspectele de ordin social, economic şi politic care i-ar fi putut in-
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teresa pe americani în vederea formării unei imagini corecte asupra 
situaţiei din zonă. 

Aşadar la 18 februarie 1919 Paul Malone se afla la Timişoara unde 
a luat legătura cu Martin Filipon şi Reinhold Heger care în urma în
locuirii oficialilor unguri, au preluat funcţiile de prefect şi respectiv 
de primar al oraşului. Căpitanul aminteşte de greva declanşată la 21 fe
bruarie, grevă care a scos în stradă „mulţimi de oameni ce mărşăluiesc 
pe străzi în linişte purtând butoni roşii la haine." 41 şi care a întrerup~ 
traficul feroviar dinspre Szeged către Lugoj şi deasemenea spre sudul 
Timişoarei. Luând legătura cu ofiţerul de informaţii francez, locotenen.:. 
tul Beaumont, Malone îşi întăreşte convingerea că sârbii au violat ter
menii armistiţiului, făcând schimbări în administraţie. 42 

Vizitând Lugojul, ofiţerul american remarca faptul că oraşul este 
controlat de trupele franceze, trupe care simpatizaseră cu sârbii, până 
la plecarea acestora, mutându-şi apoi simpatia către români.43 

Lo. 27 februarie Malone se afla la Vârşeţ unde primarul remarca 
faptul că oraşul nu a fost afectat de grevă, cu excepţia traficului fero
viar şi că în lipsa unui număr mai mare de soldaţi francezi localitatea 
este controlată de către sârbi, situaţie întâlnită şi la Becicherecul Mare 
(Zrenjanin) şi Pancevo.44 

Am pomenit anterior, prin intermediul relatării căpitanului P. Ma
lone, câteva date privind situaţia din Vârşeţ. Este momentul să pome
nim aici un document provenit din aceleaşi arhive care face referire la 
un memoriu al reprezentanţilor oraşului adresat Conferinţei Păcii emis 
la 28 februarie 1919, prin care se solicita oprirea violenţelor, plătirea 
ajutoarelor invalizilor de război, ajutorarea femeilor ai căror soţi se află 
în prizonierat. Este reclamat în acelaşi timp faptul că recensământul 
nu a fost imparţial şi că guvernul local (Narodna Uprava) a fost consti
tuit numai din sârbi care sunt în oraş în număr de doar 5 OOO faţă de 
20 OOO de nemţi, unguri şi români.45 Soluţia propusă de petiţionari fiind 
aceea de a trece oraşul sub autoritatea unei comisii internaţionale. 

Una dintre problemele cele mai des întâlnite în documentele ame
ricane studiate, este aceea a bolşevismului, care în acele vremuri reu
şise să-şi facă o serie de prozeliţi şi care, în opinia multora, ameninţa 
să se extindă în Europa Centrală şi central estică. După părerea unor 
observatori americani acesta (bolşevismul) nu exista în Banat „din 
cauza faptului că ţăranii sunt prea prost educaţi ca să înţeleagă o ase
menea idee."46 într-adevăr, ideile bolşevice nu au câştigat teren în acea 
epocă în rândul populaţiei bănăţene, dar considerăm că nu din lipsa; 
educaţiei, care din contră ar fi trebuit să constituie un teren favorabil, 
ci mai degrabă din cauza mentalităţii ţăranului bănăţean, fie el român~ 
şvab, sau ungur, ţăran care avea şi are un puternic simţ al proprietăţii 
ce intră în contradicţie flagrantă cu ideile bolşevice. Observatorul ame
rican, probabil din cauza timpului relativ scurt petrecut printre bănă
ţeni, nu a putut sesiza corect motivaţiile reale ale acestei aversiuni 
faţă de curentul bolşevic, faţă de orice tendinţă de „comunizare" a pro
prietăţii. 

Intr-un Memorandum înmânat generalului de Lobit, prefectul jude"" 
ţului Arad arăta că bolşevismul nu este periculos numai pentru Ungaria, 
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pe care o va distruge complet dar şi pentru întreaga Europă. Acelaşi 
personaj propunând două metode de extirpare a acestuia: prima, prin 
ocuparea de trupe „dezinteresate (franceze, engleze sau americane)" 
a Ungariei şi în special a Budapestei, a doua prin declanşarea unei pro
pagande asidue antibolşevice în interiorul ţării.47 într-adevăr, o serie 
de istorici sunt de acord astăzi, ca şi observatorii politici de ieri, că 
Consiliul Suprem de Război al Aliaţilor şi mai apoi organismele Confe
rinţei Păcii se temeau de eventualitatea izbucnirii unor revoluţii în 
estul Europei Centrale.48 

Mai sus amintitul general de Lobit într-un schimb de telegrame 
cu Franchet d'Esperey arăta şi el că „cu excepţia Banatului, bolşevismul 
începe să se manifeste în celelalte regiuni ale teritoriilor ocupate."49 

Telegramele menţionează şi atitudinea dr. Otto Roth în această pro
blemă. Roth pornea de la ideea conform căreia pentru a putea crea 
un obstacol eficient împotriva bolşevismului, „procedeul cel mai sigur, 
garantat de câţiva va fi în circumstanţele actuale de a forma un Banat 
independent (subl. noastră) sub protecţia trupelor franceze, cu exclude
rea tuturor naţionalităţilor şi cu o eventuală colonizare a Banatului de 
către Franţa.50 In acelaşi context Roth afirma că obţinuse în acest sens 
atât acordul lui Karolyi cât şi cel al guvernului bolşevic, încercând să 
demonstreze că soluţia propusă de el ar elimina propaganda bolşevică 
în ţările vecine şi ar soluţiona toate problemele iredentiste ivite între 
naţionalităţile Banatului ... " şi ne-ar permite să creăm în Banat un 
„Bastion" anticomunist,«51 mai cu seamă că, susţine Roth, România 
este „câştigată de bolşevism".52 

Atitudinea şi propunerile lui Otto Roth îşi găsesc explicaţia în pozi
ţia potrivnică a acestuia faţă de unirea Banatului cu România şi men
ţinerea acestuia în componenţa Ungariei măcar ca o „republică auito
nomă".53 Oricare ar fi fost intenţiile sale s-a dovedit că acestea nu au 
putut fi realizate, generalul de Lobit solicitându-i lui Roth să ·averti
zeze guvernul maghiar cu privire la o eventuală nesăbuinţă a acestuia 
care ar atrage după sine prejudicii Ungariei.54 Atitudinea promaghiară 
a lui Roth transpare şi din afirmaţia făcută de acesta la un moment dat 
faţă de francezi după care „ungurii nu pot rezista emoţiei cauzate de 
mdrirea României". 55 

Un alt subiect important tratat în documentele americane studiate 
îl reprezintă retragerea trupelor sârbeşti de ocupaţie din Banat şi 
substituirea lor cu trupele române. Intr-o telegramă datată 19 iulie 1919, 
transmisă de Fr. d'Esperey de la Constantinopol, Ministerului de Război 
al Franţei, acesta raportează măsurile pe care le-a luat în vederea 
transferării Banatului în autoritatea românească: „1. Generalul Tournadre 
va aduce Batalionul colonial de infanterie de la Arad. 2. Zona Lugoj 
va fi evacuată de trupele franceze şi va fi dată românilor înainte de 
22 iulie. 3. Partea din Banatul românesc, acum ocupată de sârbi va fi 
evacuată şi va fi dată francezilor între 22-31 iulie, data la care ope
raţia trebuie terminată. 4. Cooperarea referitoare la problemele eva
cuării va fi asigurată de o comisie cu sediul la Timişoara, care include 
un sârb, un român şi un membru numit de comisia superioară a căilor 
ferate".56 Coloneii Virgil Economu şi Velcovics vor fi cei doi reprezen
tanţi ai românilor şi respectiv sârbilor.57 
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Intre sarcinile acestei comisii, pe lângă aceea de a asigura ,toate 
detaliile militare, politice şi administrative ridicate de substituirea sâr
bilor cu românii, era şi aceea de a preciza provizoriu linia detaliată 
a frontierei în aşteptarea unei delimitări definitive.58 

în urma acestor aranjamente, trupele sârbeşti părăsesc definitiv 
Timişoara la 27 iulie, locul lor fiind luat, începând cu 2 august de for.,. 
maţii jandarmereşti şi la 3 august de 2 batalioane de infanterie coman
date de acelaşi colonel Virgil Economu.59 

Toate documentele consultate ne îndreptăţesc să considerăm că 
mediile diplomatice americane, emisarii şi colaboratorii acestora în ati
tudinea lor faţă de problema românească au fost supuse unei schimbări 
în timp în funcţie de mersul evenimentelor. La început, SUA nerecunos
când tratatele secrete încheiate înainte de declanşarea războiului a pro
movat o politică echivocă şi contradictorie în ceea ce priveşte viitorul 
Austro-Ungariei şi al statelor succesoare acesteia. 6° Continuând să nu 
recunoască tratatele, administraţia Wilson îşi va modela însă pe par
curs politica realizând în timpul Conferinţei Păcii că există deja o altă 
configuraţie politică a Europei. 

Din păcate, aşa cum s-a întâmplat în cele mai multe cazuri în 
istorie şi această conferinţă nu a făcut excepţie statele participante 
au fost împărţite în puteri mari cu interese nelimitate şi în puteri 
mici, cu interese limitate61 , făcând ca relaţia dintre SUA şi România să 
fie una dintre o mare putere şi un stat ale cărui interese au fost adesea 
ignorate în mod voit. Acest lucru nu a însemnat însă dezinteres din 
partea americanilor în ceea ce priveşte problematica românească şi cu 
deosebire, cea bănăţeană. 

NOTE 

1 Arhivele Statului Bucureşti, Colecţia microfilme SUA, rola 615, cadrul ~8~. 

2 Ibidem, cadrul 487. 
3 Păiuşan Radu, Mişcarea naţională din Banat şi Marea Unire, Timişoara, 

Editura de Vest, 1993, p. 132. 
4 Ibidem, p. 146. 
5 Ibidem, p. 147. 
6 Ibidem, p. 175. 
7 Arhivele Statului Bucureşti, Colecţia microfilme SU A, rola 615, cadrul 468. 
8 Idem, rola 616, cadrul 68. 
9 Ibidem. 
10 Ibidem. 

11 Ibidem, cadrul 389. 
12 Ibidem, cadrul 69. 
13 Ibidem, cadrul. 70. 
14 Ibidem. 
15 lbiclem, cadrul 340. 
16 Idem, rola 615, cadrul 490. 
17 Dobrinescu, V. F1„ România şi sistemul tratatelar de pace de la Pari.$ 

(1919-1923), Iaşi, Institutul European, 1993, p. 49. 

https://biblioteca-digitala.ro



Documente americane privind situaţia Banatului ·3.81 

18 Arhivele Statului Bucureşti, Colecţia microfilme SUA, rola 615, cadrul 491. 
19 Ibidem. 
20 Ibidem. 
21 Dobrinescu, V. FI„ op. cit., p. 48. 
22 Arhivele Statului Bucureşti, Colecţia de microfilme Anglia, rola 446, ca-

drul 526. 
23 Idem, Colecţia de microfilme SU A, rola 616, cadrul 302. 
24 Ibidem. 
25 Ibidem, cadrul 144. 
26 Dobrinescu, V. FI„ op. cit., p. 51. 
27 Arhi'vele Statului Bucureşti, Colecţia de microfilme SUA, rola 616, ca-

drul 144. 
28 Ibidem. 
29 Ibidem. 
30 Ibidem, cadrul 146. 
31 Kiriţescu Constantin, Istoria Războiului pentru reîntregirea României 

1916..:....1919, voi. II, Bucureşti, Editura Ştiinţifică şi Enciclopedică, 1989, p. 481.: 
32 Arhivele Statului Bucureşti, Colecţia microfilme SUA, rola 616, cadrul 68. 
33 Ibidem. 
34 Ibidem, cadrul 71. 
35 Ibidem. 
36 Ibidem. 
37 Ibidem, cadrul 72. 
38 Ibidem. 
3!J Ibidem. 
40 Ibidem. 
41 Ibidem, cadrul 119 .. 
42 Ibidem, cadrul 120. 
43 Ibidem, cadrul 121. 
44 Ibidem. 
45 Ibidem, cadrul 122. 
46 Ibidem, cadrul 72. 
47 Ibidem, cadrul 190. 
48 Rangheţ, Boris, Relaţiile româno-americane în perioada Primului răzbat 

mondial (1916-1920), Cluj-Napoca, Editura Dacia, p. 153. 
49 Arhivele Statului Bucureşti, Colecţia de microfilme SUA, rola 616, ca-

drul 192. 
50 Ibidem. 
51 Ibidem, cadrul 193. 
5·2 Ibidem, cadrul 195. 
53 Păiuşan, Radu, op. cit., p. 140. 
54 Ibidem, p. 165. 
55 Arhivele Statului Bucureşti, Colecţia de microfilme SUA, rola a16, ca-

drul 195. 
56 Ibidem, cadrul 268. 
57 Păiuşan, Radu, op. cit., p. 177. 
58 Arhivele Statului Bucureşti, Colecţia de microfilme SU A, rola 616, ca-

drul 268. 
59 Ibidem, cadrul 389. 
60 Rangheţ, Boris, op. cit., p. 121. 
61 Kiriţescu, C-tin, op. cit., p. 473. 

https://biblioteca-digitala.ro



302 Viorel Screciu 

LA SITUATION DU BANAT 
DANS LA PREMIERE MOITIE DE L'ANNEE 1919 

DANS DES DOCUMENTS AMERICAINS 

(Resume) 

!lO 

L'etude se propose de passer en revue quelques docum.ents qui se trouvent 
dans Ies Archives Nationales Americaines, documents qui parlent de la situatlon 
du Banat dans la periode janvier-jui1let 1919. Ils mettent en evidence l'attitude 
de la diplomatie des ttats Unis envers les problemes teritoriaux en premier lieu, 
et puls envers la composition ethnique de la population de Banat, les rapports 
entre l'armee serbe d'occupation et la populati'on indigene, la situation de la ville 
de Timişoara, les essais d'arreter l'influence du courant bolchevique et, bien sur, 
l'arrivee des troupes roumaines dans la region. 

On a mis ainsi en evidence le fait que Ies Ameri'cains reconnaissent la pre
ponderence de !'element roumain en Banat, tout en signalant les abus commis par 
Ies troupes serbes et l'etat d'esprit qui n'etait pas du tout favorable A celle-ci. 

Une probleme de grand interet pour Ies Americains, conformement â ces 
documents, est constitue par le desir de connaître le phenomene bolchevique et les 
moyens qui pourraient empecher son extension. 

Malheureusement, les relations entre Ies ttats Unis et la Roumanie, pendant 
la Conference de Paix, allaient etre celles d'entre un grand pouvoir et un ttat 
dont on a ignore souvent les interets. 
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